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Məcburi köçkünlərin həyat səviyyəsini  

yüksəltmək dövlət siyasətinin prioritetidir
 � Azərbaycanda aparılan strategiyanın, sosial-

iqtisadi inkişafın əsas xüsusiyyətlərindən biri də insanların 
həyat səviyyəsinin yüksəldilməsidir. Ermənistanın hərbi 
təcavüzü nəticəsində doğma torpaqlarından didərgin düşən 
soydaşlarımızın həyat şəraitinin yaxşılaşdırılması, bu 
sahədə  zəruri tədbirlərin reallaşdırılması dövlət siyasətinin 
prioritetini təşkil edir. Prezident İlham Əliyevin müvafiq 
fərman və sərəncamlarına uyğun olaraq bu qəbildən olan 
insanların qarşılaşdıqları problemlərin aradan qaldırılması  
daim diqqət mərkəzində saxlanılır. 

2003-cü ildə  ölkədə keçirilən 
prezident seçkiləri ərəfəsində “Bir 
dənə də olsun çadır düşərgəsi qal-
mayacaq”, – deyən prezidentliyə 
namizəd İlham Əliyev dövlət başçısı 
seçildikdən sonra bu sahəyə xüsusi 
diqqət yetirərək, verdiyi vədə bir neçə 
il ərzində  əməl etmişdir. 2007-ci ilin 
dekabrında ölkədəki sonuncu çadır 
şəhərciyi tarixə qovuşmuşdur. Bu illər 
ərzində  məcburi köçkünlər üçün hər 
cür şəraiti olan yeni qəsəbələr salın-
mış, doğma yurdlarından didərgin 
düşənlərin məşğulluğunun artırılması 
istiqamətində bütün imkanlardan 
istifadə olunmuşdur. Ölkə rəhbəri 
prezident seçkiləri ərəfəsində verdiyi 
vədi xatırladaraq demişdir: “So-
nuncu çadır şəhərciyi 2007-ci ildə 
ləğv edildi. Bu, mənim 2003-cü ildə 
seçkiqabağı vədlərimdən biri idi ki, 
5 il ərzində çadır şəhərcikləri ləğv 
ediləcək. Biz buna dörd il ərzində nail 
olduq”.

Son illərdə məcburi köçkünlərin 
sosial müdafiəsi sahəsində hüquqi 
bazanın təkmilləşdirilməsi məqsədi 
ilə Prezident tərəfindən xeyli fərman 
və sərəncam imzalanmış, müxtəlif 
qanunlar təsdiqlənmiş və dövlət 
proqramları qəbul olunmuşdur. Ata-
baba ocaqlarından didərgin düşmüş 
soydaşlarımızın həyat şəraitinin 
yaxşılaşdırılması istiqamətində həyata 
keçirilən tədbirlər bu gün də davam 
etdirilir. Füzuli rayonunda olan 
sonuncu fin tipli qəsəbədə müvəqqəti 
məskunlaşmış məcburi köçkünlər 
üçün salınmış yeni qəsəbənin bu 
günlərdə istifadəyə verilməsi də 
məcburi köçkünlərin həyat şəraitinin 
yaxşılaşdırılması istiqamətində 

həyata keçirilən tədbirlərin dava-
mıdır. 417 hektar sahəni əhatə edən 
yeni qəsəbədə 400 ev, məktəb, uşaq 
bağçası, inzibati bina, tibb məntəqəsi, 
klub-icma mərkəzi, poçt binası tikilib. 
Bütün zəruri sosial-texniki infrast-
ruktur obyektləri ilə birlikdə salınan 
qəsəbədə 400 evin ümumi yaşayış 
sahəsi 21 min 511 kvadratmetrdir. 
Qəsəbədə hər cür avadanlıqla təchiz 
olunmuş 120 yerlik ikimərtəbəli uşaq 
bağçası və 320 şagird yerlik məktəb 
binası da tikilib. 

Ümumiyyətlə, Ermənistan-
Azərbaycan, Dağlıq Qarabağ 
münaqişəsi nəticəsində doğma yurd-
larından  didərgin salınaraq qaçqın və 
məcburi köçkünə çevrilən soydaş-
larımızın yeni evlər və mənzillərlə 
təmin olunması istiqamətində son 
illər əhəmiyyətli tədbirlər həyata 
keçirilmişdir. 2007-ci ildə ölkədəki 
12 çadır düşərgəsinin ləğv edilməsi 
ilə başlanan proses nəticəsində 
qaçqın və məcburi köçkünlər üçün 
indiyədək 2,9 milyon kvadratmetr 
yaşayış sahəsi olan 95 müasir qəsəbə 
və çoxmərtəbəli binalardan ibarət, 
hər cür infrastruktura malik yaşayış 
kompleksi salınmışdır. Bu vaxtadək 
50 min ailə və ya 250 min qaçqın 
və məcburi köçkünün mənzil şəraiti 
yaxşılaşdırılmışdır. Qaçqın və 
məcburi köçkünlərin mənzil şəraitinin 
yaxşılaşdırılmasına 2,3 milyard 
manat vəsait sərf olunmuşdur. Bu 
kateqoriyadan olan insanların sosial 
problemlərinin həlli üçün son 23 ildə 
6,1 milyard manat vəsait xərclənib. 
Son 13 ildə məcburi köçkünlərə aylıq 
yemək xərci üçün verilən müavinətin 
məbləği 4 dəfə, kommunal xidmətlərə 

görə vəsaitin məbləği isə 4,5 dəfə 
artırılmışdır. 

Ermənistanın hərbi təcavüzü və 
insanlığa xas olmayan hərəkətləri 
nəticəsində doğma ata-baba torpaq-
larından  didərgin salınmış soydaşla-
rımızın məşğulluğunun artırılması da 
prioritet vəzifə kimi qarşıya qoyul-
muşdur. Son 13 ildə 2 min nəfərdən 
çox məcburi köçkünün sahibkarlıq 
subyektinin investisiya layihələrinin 
maliyyələşdirilməsinə Sahibkarlığa 
Kömək Milli Fondunun xətti ilə 40 
milyon manat güzəştli kredit verilib. 
Məcburi köçkünlər arasında yox-
sulluq həddi bu müddət ərzində 75 
faizdən 12 faizə düşüb.

Bu gün dünyanın bütün 
münaqişə zonalarında  hər qaçqına 
1 ildə sərf olunan ən yüksək vəsait 
Azərbaycandadır. Bütün bunla-
ra görədir ki, BMT-nin Qaçqınlar 
üzrə Ali Komissarlığı 2012-ci 
ildə Azərbaycanı özünün İcraiyyə 
Komitəsinə üzv seçmişdir. İndi 
beynəlxalq təşkilatlar dinamik 
sosial-iqtisadi inkişaf yolunda 
davamlı nailiyyətlərin müəllifi olan 
respublikamızın qaçqın və məcburi 
köçkünlərin sosial problemlərinin 
həlli istiqamətində gördüyü irimiq-
yaslı işləri dünyanın oxşar problemlə 
qarşılaşan əksər ölkələri üçün nümunə 
hesab edirlər.

2004-cü ildə qəbul edilmiş 

müvafiq dövlət proqramının və 
2007-ci ildə bu proqrama edilmiş 
əlavələrin icrasının bu gün də uğurla 
davam etdirilməsi  isti ocaqlarından 
didərgin salınmış soydaşlarımızın 
qarşılaşdıqları çətinliklərin aradan 
qaldırılmasında böyük rol oynayır. 
Hazırda Bakı da daxil olmaqla, 
Tərtər, Beyləqan, Şirvan, Sumqayıt, 
Kürdəmir və Ucarda qəsəbə, məhəllə 
və yaşayış komplekslərinin layihə-
smeta sənədləri hazırlanır. Bundan 
əlavə, Gəncə, Goranboy, Bərdə və 
Ağcabədidə yeni layihələndirmə işləri 
üçün müvafiq torpaq sahələri ayrılıb. 

Ermənistanın ölkəmizə hərbi 
təcavüzü Azərbaycanı dünyanın 
ən çox qaçqın və köçkün yaşayan 
ölkələrindən birinə çevirib. Bu fakt 
beynəlxalq birlik tərəfindən də öz 
təsdiqini tapıb. XX əsrin sonların-
da Ermənistanın Azərbaycana elan 
olunmamış müharibəsi nəticəsində öz 
yurdlarından didərgin düşən soy-
daşlarımızın problemlərinin həllini 
dövlətimiz hər zaman əsas vəzifə 
hesab edib. Bu problemlərin həllinin 
əsası ulu öndər Heydər Əliyevin 
həyata keçirdiyi irimiqyaslı tədbirlərlə 
qoyulmuşdur. Ermənistan silahlı 
qüvvələrinin Azərbaycan torpaqları-
nın 20 faizini işğal altında saxlaması, 
bir milyondan artıq soydaşımızın  
qaçqın-köçkün vəziyyətinə  düşməsi  
ulu  öndərə rahatlıq vermirdi. Heydər 

Əliyev bu problemə təkcə dövlət 
rəhbəri kimi yox, həm də bir insan 
kimi həssaslıqla yanaşmışdır. Tez-
tez çadır düşərgələrinə gedən, hətta 
prezidentliyə namizəd kimi seçicilərlə 
ilk görüşünü məcburi köçkünlərlə 
keçirən, onlarla bir süfrədə duz-çörək 
kəsən, övladlarının toylarında qol 
qaldırıb birgə rəqs edən ulu öndər 
doğma yurdlarından didərgin salınmış 
insanlara ürək-dirək, toxtaqlıq, təsəlli 
vermiş, onları çətin günün ömrünün 
çox uzun olmayacağına inandırmışdır. 
Ulu öndər demişdir ki, işğal olunmuş 
bütün rayonlardan didərgin düşmüş, 
indi qaçqın vəziyyətində, köçkün 
vəziyyətində yaşayan vətəndaşların 
problemləri bizim üçün və şəxsən 
mənim üçün bir nömrəli problemdir.

Ulu öndərin həyata keçirdiyi 

islahatlar və əsasını qoyduğu neft 
strategiyası reallaşandan sonra 
iqtisadi imkanlar getdikcə art-
mış və bu da qaçqın və məcburi 
köçkünlərin sosial müdafiəsinin daha 
da möhkəmləndirilməsində böyük rol 
oynamışdır. Heydər Əliyevin 1998-ci 
ildə qəbul etdiyi “Qaçqınların və 
məcburi köçkünlərin problemlərinin 
həlli üzrə” Dövlət Proqramına əsasən, 
qaçqın və məcburi köçkünlərin sosial 
müdafiəsi ilə bağlı geniş tədbirlərə 
start verildi, bu qəbildən olan soydaş-
larımızın həyat şəraitinin yaxşılaş-
dırılmasına başlanıldı və onlar üçün 
yeni qəsəbələr salındı. Ümumiyyətlə, 
1993-2003-cü illərdə qaçqın və 

məcburi köçkünlərə  dövlətin diqqət 
və qayğısı, çadır düşərgələrinin 
ləğvi istiqamətində həyata keçirilən 
tədbirlər və münaqişənin sülh yolu ilə 
həlli istiqamətində atılan addımlar bu 
gün əldə olunan uğurlar üçün zəngin 
resurslar yaratdı.

Ümummilli lider Heydər 
Əliyevin siyasi kursunu yaradıcı 
şəkildə davam etdirən Prezident 
İlham Əliyevin ölkəyə rəhbərliyi 
dövründə Azərbaycanın dinamik 
sosial-iqtisadi inkişafı  digər sahələr 
kimi, qaçqın və məcburi köçkünlərin 
sosial problemlərinin həlli üçün də 
böyük imkanlar yaratdı. Onların 
mənzil-məişət şəraitlərinin yaxşılaş-

dırılması, məşğulluğunun artırılması 
istiqamətində görülən işlərin miqyası  
getdikcə artdı. 

Hər dəfə qaçqın və məcburi 
köçkünlər üçün salınmış qəsəbələrin 
açılışında respublikamızın rəhbərinin 
şəxsən iştirakı bütün dünyaya ciddi 
bir mesaj olur: Azərbaycanda qaçqın 
və məcburi köçkün problemi ölkə 
üçün bir nömrəli problemdir. Prezi-
dent İlham Əliyevin “Azərbaycan 
dövləti heç vaxt milli maraqlara 
uyğun olmayan addımları atmaz. 
Biz öz doğma torpağımızı müdafiə 
edəcəyik və ərazi bütövlüyümüzü 
bərpa edəcəyik... Siz öz doğma 
torpaqlarınıza mütləq qayıdacaqsı-

nız!” – sözləri ata-baba yurdlarından 
didərgin salınmış soydaşlarımızın isti 
ocaqlarına qayıdacaqlarına olan inamı 
daha da artırıb.

Azərbaycanın Ordusunun 
getdikcə qüdrətlənməsi, bu ilin 
aprelində düşmənə ağır zərbə vurması 
və 20 ildən artıq müddətdə işğal 
altında saxlanılan ərazilərimizin 
xeyli hissəsinin 4 gün ərzində azad 
edilməsi, üstəlik strateji əhəmiyyət 
kəsb edən bir sıra yüksəkliklərin ələ 
keçirilməsi hər birimizin sabaha olan 
inamını daha da artırıb. Artıq ordumu-
zun gücü hamıya bəllidir. Məhz bu or-
dunun və düzgün müəyyənləşdirilmiş 
siyasi xəttin nəticəsində torpaqlarımız 
düşməndən azad ediləcək, isti ocaq-
larından didərgin salınmış soydaş-
larımız öz yurdlarına qayıdacaqlar. 
Dövlətimizin başçısı da ən yüksək 
tribunalardan dəfələrlə bəyan edib ki, 
“...Azərbaycanın artıq güclü ordusu 
vardır. Bütün Silahlı Qüvvələr bu gün 
istənilən vəzifəni – ölkəmizin bütün 
maraqlarını müdafiə etmək üçün 
hazırdırlar, buna qadirdirlər. Dağlıq 
Qarabağda və işğal edilmiş torpaqlar-
da Azərbaycanın suverenliyini bərpa 
etməyə hazırdırlar. Sadəcə olaraq, biz 
istəyirik ki, bunu qan tökülmədən, 
sülh, danışıqlar yolu ilə edək və hər 
an, hər gün biz qələbəyə yaxınlaşırıq. 
Hər gün Ermənistan daha da böyük 
tənəzzülə uğrayır, Azərbaycan daha 
da güclənir. Biz hər gün qələbə günü-
nü yaxınlaşdırırıq”. 

Prezident qətiyyətlə bildirib 
ki, ordumuz öz sözünü deyəcək və 
Azərbaycan ərazi bütövlüyünü bərpa 
edəcək: “Tezliklə Dağlıq Qarabağ-
da, digər işğal edilmiş torpaqlarda, 
Xankəndidə, Şuşada Azərbaycan 
bayrağı dalğalanacaqdır”. 

Bütün bunlar  qaçqın və məcburi 
köçkünlərdə doğma yurda “Bö-
yük qayıdış”ın tezliklə gerçəyə 
çevriləcəyinə inam yaradıb.

Əliqismət BƏDƏLOV,  
“Xalq qəzeti”

Bizim qarşımızda duran ən vacib, ən önəmli məsələ  
Azərbaycan torpaqlarının işğalçı qüvvələrdən təmizlənməsi,  
soydaşlarımızın, qaçqın – köçkün bacı-qardaşlarımızın öz  
doğma torpaqlarına qayıtmasıdır. Bizim qarşımızda duran 
bundan başqa, bundan daha önəmli vəzifə yoxdur. Çünki bütün 
başqa məsələlər öz həllini tapır və tapacaqdır.

İlham ƏLİYEV  
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 

Nigar ARPADARAİ: 
“Formula-1” yarışı ilə əlaqədar 
infrastrukturun hazırlanmasına 
gələn ilin martında başlanılacaq

 � Mötəbər beynəlxalq yarışların və tədbirlərin 
keçirildiyi məkana çevrilən Azərbaycan cari ilin 
iyununda “Formula-1” Avropa Qran-prisinə yüksək 
səviyyədə ev sahibliyi edərək, yenidən dünyanın 
diqqətini özünə cəlb etdi. Şərq və Qərb mədəniyyətini 
özündə birləşdirən Bakı bu dəfə yüksək sürət, həyəcan 
və adrenalini ilə paytaxt sakinlərinin və qonaqların 
zövqünü oxşamağı bacardı. 2017-ci ildə ölkəmizdə ikinci 
dəfə təşkil olunacaq Qran-priyə hazırlıq işlərinə artıq 
start verilib. “Bakı Şəhər Halqası” Əməliyyat Şirkətinin 
marketinq və kommunikasiya şöbəsinin rəhbəri və 
“Formula-1” Avropa Qran-prisinin mətbuat katibi Nigar 
Arpadarai görülən işlərlə bağlı AZƏRTAC-a məxsusi 
müsahibə verib. Müsahibəni təqdim edirik. 

– Nigar xanım, “Formu-
la-1” Avropa Qran-prisinin 
növbəti mövsümünə hazırlıq 
işləri necə gedir?

– Gələn il təşkil olunacaq 
yarışın hazırlıqlarına artıq start 
verilib. Əvvəlcə qeyd etmək 
istərdim ki, dekabrın 1-dən 
biletlərin satışına başlanacaq. 
Beynəlxalq Avtomobil Federasi-
yasının (FIA) hazırkı təqviminə 
görə, yarışın keçirilməsi gələn il 
iyunun 18-nə nəzərdə tutu-
lub. Lakin bu tarix dəyişdirilə 
bilər. Çünki dekabrın birinci 
həftəsində FIA-nın konqresində 
“Formula-1” təqvimi elan 
olunacaq və Azərbaycanda da 
yarışın dəqiq vaxtını biləcəyik. 

Ötən il yarış Avropa Qran-prisi 
adı altında keçirilmişdi. Ancaq 
cari mövsümün əvvəlindən 
yarışın adının dəyişdirilməsi ilə 
bağlı FIA-ya müraciət etmişik. 
Əgər təklifimiz qəbul olunarsa, 
2017-ci ildə yarış “Formula-1” 
Azərbaycan Qran-prisi adlan-
dırılacaq. Bununla bağlı qərar 
yaxın günlərdə qəbul olunacaq 
və dekabrın əvvəlində FIA-nın 
konqresində elan ediləcək. 

– Yarışın ölkə daxilində və 
beynəlxalq miqyasda təbliği 
istiqamətində hansı işlər görü-
lür?

– Təbliğat işləri ilə bağlı 
çox ciddi planlarımız var. 
Keçən il olduğu kimi, bu il 

də əsas hədəfimiz Avropa 
ölkələrində təbliğat kampa-
niyalarının təşkil edilməsidir. 
Bu istiqamətdə işimizi daha 
çox internet vasitəsilə, əsasən 
onlayn qaydada aparmağa 
çalışacağıq. Həmin internet 
resurslarında yarışın reklamları 
yerləşdiriləcək. Yerli azarkeşlər 
üçün də maarifləndirmə kam-
paniyalarının təşkili nəzərdə 
tutulub. Bu kampaniyalar 
çərçivəsində onlar “Formula-1” 
haqqında, pilotların həyatı və 
idmanın bu növünün qayda-
ları barədə ətraflı məlumat 
əldə edəcəklər. Bununla bağlı 
videoçarxlar və xüsusi verilişlər 
hazırlanacaq. 

Yaxın zamanlarda səfirlər 
proqramı da fəal olacaq. 
Kimlərin bu proqrama qoşu-
lacağını yaxın günlərdə elan 
edəcəyik. Keçən il olduğu kimi, 
bu il də möhtəşəm əyləncə 
proqramı təşkil ediləcək. Yarış-
dan əlavə paytaxt sakinləri və 
qonaqlara konsert proqramları 
təqdim olunacaq. Konsertdə 
hansı dünya ulduzlarının çıxış 
edəcəyi hələ sirr olaraq saxlanı-
lır. Ancaq azarkeşlərə maraqlı 
şou vəd edirik. Bu möhtəşəm 
yarışı və əyləncə proqramını 
izləmək istəyənləri biletləri əldə 
etməyə çağırıram.

– Nigar xanım, yeni 
mövsümlə əlaqədar trekdə ha-
zırlıq işlərinə nə vaxtdan baş-
lanılacaq? Hazırlıq prosesində 
Bakı şəhər halqasında hansı 
işlər görüləcək?

– Ötən il Bakının 
küçələrində, trasın keçdiyi 
ərazilərdə təmir işləri aparılmışdı. 
Bunun da əsas məqsədi şəhərin 
Formula-1 trasına çevrilməsi 
idi. Asfalt qatı, tribunalar və 
təhlükəsizlik baryerlərinin qu-
raşdırılması müəyyən vaxt tələb 
edirdi. Növbəti mövsümdə bu 
işlər daha az görüləcək. Tribuna-
lar, beton bloklar və təhlükəsizlik 
baryerləri artıq bizdə var. Lazım 
olan vaxtda onlar anbarlardan 
götürülərək quraşdırılacaq. 
Qarajların yerləşdiyi pit-binası 
isə yarışdan sonra sökülməyib. 
Asfalt qatı beynəlxalq stan-
dartlara cavab verdiyi üçün 
yenilənməyəcək. Sadəcə qənbər 
daşları olan küçədə yeni asfalt 
qatı salınacaq. Biz qənbər daşla-
rını zədələmədən ilk yarışımızı 
uğurla təşkil etdik. Digər işlər isə 
qısa vaxt tələb edəcək. Çalı-
şacağıq ki, paytaxt sakinlərini 
narahat etmədən işlərimizi görək. 

Şəhərdə infrastrukturun hazırlan-
ması prosesinə gələn ilin martın-
dan start veriləcək. O vaxtadək 
isə əsasən təbliğat və reklam 
işləri ilə məşğul olacağıq. 

– Fernando Alonso növbəti 
mövsümdə də Avropa Qran-
prisinin rəsmi elçisi olacaqmı?

– Tanınmış pilot Fernan-
do Alonso çox güman ki, bu 
il Qran-prinin rəsmi elçisi 
olmayacaq. Lakin bu məsələ ilə 
əlaqədar digər məşhurlarla da-
nışıqlar aparılır. Yaxın günlərdə 
həmin şəxsin adı açıqlanacaq. 

– Bakı Marşal Klubu-
nun fəaliyyəti barədə nə deyə 
bilərsiniz?

– Bakı Marşal Klubu 
fəaliyyətini yüksək səviyyədə 
davam etdirir. Yerli marşalla-
rımız Bəhreyndə təşkil olunan 
yarışlara qatılıblar. Klub olaraq, 
sektor marşalların fəaliyyətini 
yüksək qiymətləndirirəm. Lakin 
onlar üçün də treninq və təlimlər 
təşkil olunacaq. Düşünürəm 
ki, marşallarımız daha yaxşı 
təcrübə qazanaraq, ölkəmizi 
beynəlxalq yarışlarda uğurla 
təmsil edəcəklər. 

BP: “Cənub” qaz dəhlizinin vaxtında və nəzərdə tutulan 
büdcə daxilində tamamlanması əsas prioritetdir”

 � “Cənub” qaz dəhlizi layihəsinin vaxtında 
və nəzərdə tutulan büdcə daxilində tamamlanması 
əsas prioritetdir”. “APA-Economics” “Anadolu” 
agentliyinə istinadən xəbər verir ki, bu barədə BP-
nin Türkiyə rəhbəri Mick Stump məlumat verib.

Stumpun sözlərinə görə, 
“Şahdəniz-2” layihəsi üzrə işlər 
də sürətlə davam edir. 2018-ci 
ildə Türkiyəyə, 2020-ci ilin 
əvvəlində Avropaya təbii qazın 
nəqlini planlaşdırdıqlarını deyən 
M. Stump layihə üzrə işlərin 80 

faizinin tamamlandığını bildirib.
O əlavə edib ki, Cənubi 

Qafqaz Boru xəttində isə işlərin 
50 faizi tamamlanıb: “Layihə 
ortaqları ilə bərabər işlərimiz 
davam edir”.

2021-ci ilədək 
Azərbaycanda qaz 
hasilatı 32 faiz artacaq

 �  Bu il Azərbaycanda 29 milyard 
242,5 milyon kubmetr qaz hasil ediləcəyi 
proqnozlaşdırılıb.

“APA-Economics”in 
məlumatına görə, bu, 
Azərbaycan Respublikasının 
2017-ci il dövlət büdcəsi 
zərfində öz əksini tapıb. Bu, 
ötənilki göstəricidən 0,23 faiz 
çoxdur.

2017-ci ildə ölkədə qaz 
hasilatının 28 milyard 390 
milyon ton təşkil edəcəyi 
gözlənilir ki, bu da builki 
proqnozdan 2,92 faiz azdır.

Sənəddə qeyd olunub ki, 
2018-ci ildə 30 milyard 316,5 

milyon ton, 2019-cu ildə 
35 milyard 603 milyon ton, 
2020-ci ildə isə 38 milyard 
711 milyon ton qaz istehsal 
olunacaq.

2020-ci ildə Azərbaycanda 
qaz hasilatı builki proqnozdan 
32,4 faiz çox olacaq.  

“Düzgün kliniki praktika” 
seminarı başa çatmışdır

 � Azərbaycan Tibb Universitetinin (ATU) 
Tədris Cərrahiyyə Klinikasında İsrailin ölkəmizdəki 
səfirliyinin dəstəyi ilə bu ölkənin Ben-Qurion 
Universitetinin əməkdaşlarının keçirdiyi “Düzgün 
kliniki praktika” (Good Clinical Practice) adlı seminar 
keçirilib. 

Klinikanın direktoru, pro-
fessor Surxay Hadıyev tədbir 
iştirakçılarına seminar barədə 
məlumat verib. Bildirib ki, 
bu cür beynəlxalq tədbirlərin 
keçirilməsi klinik tədqiqatlar 
sahəsində çalışan alimlərin 
elmi fəaliyyətlərinin inkişafın-
da böyük rol oynayacaq.

ATU-nun beynəlxalq 
əlaqələr üzrə prorektoru 
Rəhimə Qabulova qonaqları 
auditoriyaya təqdim edib, İsrai-
lin ali təhsil ocaqları ilə elm və 
təhsil sahəsində əməkdaşlığın 
vacibliyini vurğulayıb.

Seminarın keçirilməsinə 
dəstək olan İsrailin 
ölkəmizdəki səfirliyinin 
nümayəndəsi, səfirin müavini 
cənab Amir Rom da əlavə 
edib ki, Azərbaycan – İsrail 
əməkdaşlığı tək bu istiqamətdə 
deyil, həmçinin gələcəkdə 
universitetlər arasında həkim-
tələbə mübadiləsi sahəsində 

də inkişaf etdirilməlidir. Onun 
sözlərinə görə, Ben Qurion 
Universiteti və ATU arasındakı 
əməkdaşlıq Azərbaycanda ana-
dan olmuş və hazırda İsraildə 
həmin universitetdə fəaliyyət 
göstərən doktor Aleks Geftlerin 
təşəbbüsü ilə başlayıb.

Seminar İsrailin Ber-Şeva 
şəhərində yerləşən Moşe Soro-
ka adına Tibb Universiteti Elmi 
Araşdırmalar Mərkəzinin ko-
ordinatoru Aviva Qrosbard və 
Tibb Mərkəzinin administrasi-
yasının əməkdaşı Naomi Ami-
xayın mühazirələri ilə davam 
edib. Onlar qeyd ediblər ki, 
bu tibb ocağı ölkədə ən böyük 
elmi və klinik mərkəzlərdən 
biridir. Hazırda burada tibbin 
müxtəlif istiqamətlərini əhatə 
edən 1000-dən artıq klinik 
tədqiqat aparılır.

Üç gün davam edən semi-
narda universitet əməkdaşları 
ilə birgə Səhiyyə Nazirliyi, 

Diaqnostika Mərkəzi və 
Psixi Sağlamlıq Mərkəzinin 
əməkdaşları da iştirak ediblər.  

Seminarın yekun 
mərasimində, İsrailin  ölkə-
mizdə yeni təyin olunmuş 
fövqəladə və səlahiyyətli səfiri 
Dan Stav iştirak edib. 

Tədbirdə ATU-nun Elmi 
işlər üzrə prorektoru Rauf 
Bəylərov, ATU-nun beynəlxalq 
əlaqələr üzrə prorektoru 
Rəhimə Qabulova, beynəlxalq 
əlaqələr şöbəsinin müdiri Nadir 
Zeynalov, ATU-nun Tədris 
Cərrahiyyə Klinikasının direk-
toru, professor Surxay Hadıyev 
və başqaları çıxış ediblər. Qeyd 
olunub ki, ATU ilə Ben Qurion 
Universitetinin birgə təşəbbüsü 
ilə keçirilən bu seminar klinik 
tədqiqatlar sahəsində çalışan 
alimlərin elmi fəaliyyətlərinin 
inkişafında mühüm rol 
oynayacaq, həmçinin, İsra-
il və Azərbaycan arasında 
münasibətlərin sıxlaşmasına da 
öz töhfəsini verəcək. 

Mərasimin sonunda se-
minar iştirakçılarına müvafiq 
sertifikatlar təqdim olunub. 

Zərifə BƏŞİRQIZI,  
“Xalq qəzeti” 


